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producto de calidad inigualable y uno de los estándares de 
Valencia allá donde va.

Muchísimas gracias.

La senyora vicepresidenta:

Cambiamos la presidencia. Paramos un par de minutos ¿vale?

(Se suspén la reunió durant uns minuts)

(Ocupa la presidència el president de la comissió, senyor Joaquín 
María Alés Estrella)

 

Compareixença del conseller d’Agricultura, Ramaderia i Pesca, 
senyor José Luis Aguirre Larrauri, per retre compte del retràs 
en el pagament de les ajudes directes de la Política agrària 
comuna (PAC) on el territori valencià ha deixat d’ingressar 
33.375.515,48 milions d’euros en el període comprés entre el 
16 d’octubre i el 31 d’octubre de 2023 en relació amb les xifres 
del mateix període de temps de l’any anterior, sol·licitada pel 
Grup Parlamentari Compromís (RE número 9.343)

 
El senyor president:

Seguimos con el cuarto y último punto, comparecencia del 
conseller de Agricultura, Ganadería y Pesca para rendir cuentas 
del retraso en el pago de las ayudas directas de la política agra-
ria común, donde el territorio valenciano ha dejado de ingre-
sar 33.365.515,48 millones de euros en el periodo comprendido 
entre el 16 de octubre y el 31 de octubre de 2023, en relación 
con las cifras del mismo periodo de tiempo del año anterior, soli-
citada por el grupo Compromís, registro 9.343.

Pues el conseller…

El senyor conseller d’Agricultura, Ramaderia i Pesca:

Muchas gracias presidente .

Gracias a todos de nuevo .

Empezamos con la tercera comparecencia sobre la PAC y los 
retrasos en los pagos de las ayudas .

Bueno, la Política agraria común es un sistema complicadí-
simo y tremendamente complejo, y la nueva, que se ha empe-
zado a aplicar en 2023, más todavía. Cientos de normativas, 
reglamentos, trámites administrativos la convierten en una 
de las líneas más complicadas de tramitar y gestionar, a pesar 
de que la Unión Europea lleva años diciendo que estable-
cerá mecanismos para simplificarla, precisamente el ministro 

nos lo anunció también el viernes. Lo cierto es que no, no ha 
conseguido ese objetivo ni de lejos presentando cada nueva 
reforma un sistema cada vez más y más enrevesado.

Como saben, la PAC cambió en 2023 introduciendo nuevos 
términos como condicionalidad reforzada, la nueva defini-
ción de agricultor activo y nuevas ayudas, como los famo-
sos ecoregímenes, de los que, por cierto, podríamos deba-
tir largo y tendido sobre su inaplicación a las condiciones de 
nuestra región. Eso es otro tema que, si quieren, podemos 
hablar próximamente.

Lo cierto es que en 2022 llegamos al final de una etapa en 
la que más o menos todos los actores tenían dominada la 
anterior PAC y, en 2023, cambiamos a un nuevo escena-
rio de tremenda complejidad e incertidumbre. Una incerti-
dumbre causada principalmente por sus socios del ministe-
rio y del FEGA, que a mitad de campaña todavía continuaban 
cambiando las reglas de juego, y esto es un hecho, publicando 
notas aclaratorias y documentos de preguntas y respuestas 
que, más que aclarar, confundían todavía más.

Cuando uno de los documentos de preguntas frecuentes 
tiene 132 páginas, ya nos da una idea de que algo no está 
bien, que desde el ministerio deberían preguntarse si es posi-
ble desarrollar una normativa más compleja que la que han 
elaborado y que no entienden ni ellos mismos.

Esta nefasta gestión, este retraso incomprensible en la acla-
ración de conceptos clave, nos ha llevado a la situación 
en la que un 75,76 % de las solicitudes presentadas en la 
Comunidad Valenciana tenían errores graves. Todas estas 
solicitudes han debido de ser subsanadas antes de poder 
proceder a su pago. ¿Son ustedes conscientes del esfuerzo 
que han tenido que hacer tanto funcionarios como entida-
des colaboradoras para resolver todas estas incidencias y 
que nuestros agricultores y ganaderos no se quedaran sin 
ayudas? Han tenido que multiplicar sus esfuerzos para llegar 
lo antes posible a la mayor cantidad de perceptores y, desde 
aquí, en lugar de criticarlos yo quiero aprovechar para agra-
decerles públicamente su labor y su dedicación.

La PAC término un mes más tarde de lo habitual, por lo que 
comparar fechas de la campaña pasada con esta y como plan-
tean en su pregunta, es cuando menos injusto e improce-
dente. Aun así, a fecha 16 de octubre de 2023, primer día 
en que la normativa lo permitía, se realizaron los primeros 
pagos de anticipos. En el año 2023 se presentaron 40.989 
solicitudes, de las cuales antes el 31 de diciembre del 2023 se 
pagaron parcialmente 35.116 por un importe total de más de 
treinta y siete millones y medio de euros. Esto, insisto, con un 
mes menos de tiempo y con todas las dificultades que ya he 
citado anteriormente.

Si avanzamos un mes, por eso de poder comparar de manera 
más justa y ecuánime posible, a principios de febrero ya se 
habían pagado más de cincuenta y cuatro millones de euros 
de las ayudas, un 61 % más que el año anterior. Y, si no se ha 
podido pagar más, es debido a que hasta la fecha el Fondo 
Español de Garantía Agraria, dependiente del ministerio de 
agricultura, solamente permite realizar pagos por el 90 % 
del importe de la ayuda, de la que le corresponde a cada 
uno de titulares, aunque supongo que esto ustedes lo cono-
cen perfectamente y lo habrán tenido en cuenta a la hora de 
hacer sus cálculos.
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Es muy triste ver cómo, desde la oposición, se intenta enga-
ñar al agricultor, que bastante mal lo está pasando ya, con 
titulares sensacionalistas diciéndoles que «por culpa de 
–y cito textualmente– la mala gestión o inoperancia del 
gobierno del PP y Vox los ha dejado en la estacada», e insi-
nuando que se van a perder millones de euros.

Y miren, en una cosa sí que les voy a dar la razón. Es cierto 
que en la Comunidad Valenciana vamos a perder muchas 
ayudas PAC, demasiadas. Coincidirán ustedes conmigo, 
seguro. Pero eso no es culpa ni de los funcionarios que las 
tramitan, ni del Consell actual, ni tan siquiera del ante-
rior Consell en el que ustedes estaban. Esto es debido a una 
normativa europea que no contempla las peculiaridades de 
nuestra región y de un Gobierno de España empecinado en 
dejar fuera del sistema al minifundio y al agricultor a tiempo 
parcial que tanto caracteriza nuestro campo.

Ya nos ocurrió en el anterior periodo, cuando la genial idea de 
dejar fuera a los pequeños agricultores que cobraban menos 
de trescientos euros nos privó de cerca de cuarenta mil 
explotaciones valencianas que, de manera aislada, pueden 
no tener gran impacto pero que en su conjunto mantienen la 
realidad de nuestro sector primario y gracias a la actividad de 
las cuales trabajan las cooperativas, empresas de servicios, 
vendedores de abonos, instaladores de riego…, que sostienen 
la economía en muchas zonas rurales.

En esta nueva PAC nos vuelve a pasar lo mismo con la figura 
del agricultor activo, que amenaza con dejar fuera de las 
ayudas a otros tantos productores, dejando la Comunidad 
Valenciana como la gran olvidada de las ayudas PAC.

Señores, una vez más se equivocan al apuntar: el enemigo no es 
quien les habla, el daño viene de las políticas de un ministerio y 
una Comisión Europea que no nos quieren dentro del sistema.

Para concluir, me gustaría pensar que no intentarán en 
sus intervenciones posteriores comparar la Comunidad 
Valenciana con otras regiones de España que han podido aten-
der un mayor importe en los pagos, porque eso sería mostrar 
un profundo desconocimiento de nuestro sistema agrario.

¿Saben ustedes cuántas solicitudes se tienen que tramitar en 
otras comunidades para pagar lo mismo que nosotros? Pues 
si no lo saben, se lo indico: para alcanzar 60 millones de euros 
de ayudas, en la Comunidad Valenciana tuvimos que tramitar 
47.500 expedientes; para esa misma cantidad, en Castilla y 
León tramitaron, 7.700; en Aragón, 8.800 y, en Extremadura, 
9.500. Todos ellos con menos de diez mil expedientes consi-
guieron lo mismo que nosotros con casi cincuenta mil. 
Expedientes que, les recuerdo, son iguales y requieren del 
mismo esfuerzo en su gestión que los nuestros.

Yo les invito a que, si realmente les interesa tanto el campo 
valenciano como aseguran, dejen de lado el sensacionalismo, 
el partidismo, la división y la confrontación en un tema tan 
sensible como este y unamos nuestras fuerzas para luchar 
por una PAC más justa con los agricultores y ganaderos 
valencianos. Nos jugamos mucho, señorías.

Gracias .

El senyor president:

Muchas gracias conseller Aguirre.

Ahora es el turno del solicitante, Compromís…, ¿senyora 
Espinosa?

La senyora Espinosa Giménez:

Sí.

El senyor president:

Adelante.

La senyora Espinosa Giménez:

Moltes gràcies .

Vull començar parlant també de la PAC i de la necessitat de 
tindre que abordar-la de nou i per això Compromís demana 
una reforma de la PAC en les condicions que he comentat 
prèviament.

Hem de tindre en compte que l’agricultura és un sector 
estratègic i és estratègic per una cosa molt simple i òbvia, i 
és que sense els llauradors i llauradores no hi ha menjar. I a 
esta condició estratègica cal afegir-ne una extra, i és que els 
aliments que es produïxen no poden ser de qualsevol manera, 
sinó que han de ser uns aliments sans, segurs, de qualitat i 
que garantixen una seguretat alimentària.

El que vull dir és que, si volem que la nostra alimentació siga 
d’eixa manera, com a mínim hem de tindre unes institucions i 
una administració que estiga en consonància amb les neces-
sitats que pot tindre el sector agro, el sector de l’agricultura, 
de la ramaderia i la pesca, i per la qual cosa el treball que s’ha 
de fer en les institucions no vaig a dir magnífic, però com a 
mínim hauria de ser notable, en la seua manera de treballar. 
Perquè, ho he dit abans, són ells els que, en definitiva, susten-
ten la nostra alimentació.

Aixina és que, d’una manera la conselleria treballaria per 
tindre uns treballadors que són les persones que treballen 
en el camp en unes qualitats de vida dignes i, per una altra 
banda, tindríem una alimentació per a una societat que siga 
saludable, que siga sana i que ens done els nutrients necessa-
ris per poder fer la nostra vida diària .

Però, en canvi, i sent dir-ho, i, a mi, no m’agrada polemitzar 
per polemitzar, però és una realitat, és que açò està lluny de 
la realitat. I resulta que del gobierno de los mejores que tenia 
previst posar en marxa el senyor Mazón, resulta que la gestió 
està sent de las peores. I, per una banda, ja ho he dit abans, 
el mercat té un caràcter i una lògica purament mercanti-
lista, i, per altra, el problema que té és que la dreta se suposa 
que gestiona millor, però resulta que no. Que no, perquè 
arriba tard a les convocatòries per a sol·licitar les ajudes, no 
presenta la documentació en temps i forma, i, el que és pitjor, 
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no entrega les subvencions en el moment que correspon als 
xicotets llauradors. Perquè vostés estan pendents d’altres 
coses, estan pendents de criticar Agenda 2030 o criticar..., o, 
millor dit, estar pendents dels grans intermediaris, les grans 
distribuïdores, etcètera, etcètera.

Per això nosaltres presentarem esta compareixença i he de 
dir que no sé per què la compareixença no estava ben refe-
rida, no era del 16 d’octubre al 31 d’octubre, òbviament, sinó 
era del 16 d’octubre al 31 de desembre. Simplement, per si a 
algú li ha sobtat .

La qüestió és que el 16 d’octubre comença l’exercici financer 
2023-2024, i entonces es proposa abordar la bestreta de les 
ajudes al 70 % de la PAC i que siguen entregades fins al 30 de 
novembre. I la conselleria, hem de dir-ho clarament, només 
ha executat una ínfima part. Vosté ha explicat el perquè.

Jo des d’ací vull expressar tota la meua solidaritat amb 
les persones i els funcionaris que treballen en la conselle-
ria d’agricultura, perquè el treball és molt, molt gran. Però 
jo davant això, el que no podem dir és que fem més xico-
teta l’administració, que és la proposta que està fent el 
govern de Mazón. No podem dir anem a tancar «xiringuitos». 
«Xiringuitos», referint-se a agències que estan vetlant per la 
rendibilitat del sector agro i això és el que pot ser. (Veus)

M’agradaria que. quan estic parlant els murmuros es rebaixen 
un poc, perquè, si no, és molt difícil concentrar-se.

Aleshores, inevitablement, jo sí que he d’anar a les xifres, 
perquè anteriorment, quan estava governant el Botànic, 
estes ajudes se repartien, arribaven en temps i forma, i és una 
realitat que es va produir. Entonces òbviament s’ha de dir.

I, per exemple, ací en València, en el País Valencià, només 
s’han ingressat el 16 % de les ajudes fins al mes de novem-
bre, d’un total de 142 milions, i en altres comunitats autò-
nomes, com vosté ha dit, en Castella i Lleó, un 60 %; en 
Navarra, un 53; en Andalucia i en Astúries, al voltant del 
44 i en Castella-La Manxa, un 30. Entonces, estem a la cua, 
estem a la cua i, i per això, nosaltres demanem esta compa-
reixença, i és aixina.

Sembla..., com vosté ha dit, sembla que és molt estrany, tenint 
en compte la situació que estem vivint, en la qual n’hi ha una 
inflació molt greu que vosaltres no pareu de recordar cada 
vegada que poden al govern de Sánchez, estiguen ara evitant 
tindre que parlar d’esta situació.

També hem de tractar els temes de la problemàtica a nivell 
internacional: mar Rojo, per un costat, Palestina, per altre, i 
la guerra d’Ucraïna... I tot açò també influïx en la dinàmica del 
nostre sector .

I després, una cosa de la qual vostés no volen parlar de cap de 
les maneres, que és del canvi climàtic i l’emergència climàtica, 
que també agreuja esta situació.

I tot açò, front a tot este panorama, el que esperem els ciuta-
dans, però també els agricultors i les agricultores, és tindre 
un govern de la Generalitat, unes institucions que estiguen 
al seu costat, que arriben les seues sol·licituds quan dema-
nen algunes subvencions i que, després, no vinguen a dir 
que és que la problemàtica ve de fora, la problemàtica és la 

burocràcia de fora, etcètera, si sou vosaltres els primers que 
no esteu damunt de la faena que s’ha de fer en la conselleria.

Moltes gràcies .

El senyor president:

Gracias, señora (veus) . . .

Bien, gracias, señora Espinosa.

Ahora es el turno del Partido Socialista. Señora Belasduch, 
adelante .

Tiene –perdón–... tres minutos. Adelante.

La senyora Besalduch Besalduch:

Sí, bon dia, conseller.

La veritat és que jo avui ací, en esta comissió i venint del món 
rural i ficant-me en la pell dels agricultors i ramaders amb 
què parle tots los dies, jo no sé si l’arribaran a escoltar a vosté 
avui, però és que tot és tirar balons fora.

La veritat és que, com ha dit el meu company, la conselleria 
d’agricultura té competències exclusives en matèria d’agri-
cultura i, ací, el conseller d’agricultura l’únic que fa és enviar 
cartes, presentar informes als plens del Consell, però de 
forment ni un gra, senyor conseller. Inclús, en el tema de la 
PAC, és que m’ha sorprés moltíssim, perquè vosté diu: no 
me comparen amb el que altres comunitats autònomes han 
pagat, perquè nosaltres tenim 40.000. Perdón, i al 2023? I 
al 2022? I al 2021? Què és, que han arribat amb vostés les 
40.000 sol·licituds? Doncs, estan les mateixes que hi havia. 
Per què abans es pagaven les ajudes de la PAC el 90 % 
abans del Nadal? Per què els agricultors i ramaders d’esta 
comunitat, senyor conseller, quan governaven els socialis-
tes en la Generalitat, compraven els torrons amb els diners 
que els havien arribat de la PAC i enguany no ho han pogut 
fer? Només ha canviat una cosa, el color del govern de la 
Generalitat. I vosté..., eixa és l’explicació que els dona?

Senyor conseller, de veritat, jo li demane que deixe ja de 
enviar tantes cartes a tot el món i se fique a exercir les seues 
competències. Perquè, mire, vosté ha dit: és que ha canviat 
la PAC i açò ara és molta burocràcia i molt de papeleo. Jo 
recorde amb deteniment la seua compareixença en Les Corts 
Valencianes, quan vosté va explicar quina seria la seua polí-
tica, quina seria la política del conseller Aguirre en matèria 
d’agricultura i va fer referència a la PAC i va fer referència 
que la conselleria estaria al costat dels agricultors, reforçant 
les OCAPA perquè els ajudaren a tramitar tots els papers o, 
inclús, amb ajudes per a gestionar el quadern digital.

Què han fet, senyor conseller? Ens ha agarrat el bou. Ha 
sortit el bou. Sabíem que la correguda anava a començar a 
les cinc de la tarda, perquè estava anunciat, però ha sortit el 
bou i al senyor conseller d’agricultura, senyor Aguirre, l’ha 
pillat, perquè els deures s’han de fer abans. Jo estic d’acord 
que els funcionaris han estat a l’altura, però qui no ha estat 
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a l’altura és la conselleria i el govern valencià, que no han fet 
els deures. I, per això, en este moment, només s’ha pagat el 
16 % de les ajudes de la PAC, i estem a finals de febrer.

De fet, la conselleria, tantes cartes que li agrada enviar per 
ahí, a 26 de novembre només havia demanat una part d’ei-
xos diners que se podien anticipar. No sabem per què no ha 
demanat els de després.

Conseller, de veres, jo crec que és hora, després de més de 
huit mesos que vosté és conseller i que tenim este govern, 
que se fiquen a treballar i que deixen d’enviar cartetes ja 
d’una vegada .

El senyor president:

Gracias, señora Besalduch.

Es el turno de Vox, señor Muñoz.

El senyor Muñoz Salvador:

Muchas gracias, presidente .

Señor conseller .

Bueno, para empezar, haciendo alusión, conseller, a lo que, 
bueno, por lo que están diciendo aquí las señorías, tanto de 
Compromís como del Partido Socialista, que vienen ahora 
enarbolando que su gestión ha sido magnífica, decir que sí, 
que el Botánico ha sido líder, pero ha sido líder en impagos, 
en impagos, porque no han pagado ni un duro a los agricul-
tores, no han ejecutado prácticamente el presupuesto. Han 
sido líderes en los retrasos de la PAC porque, durante su 
gobierno, eso de que ustedes eran aquí los number one para 
repartir el dinero de la PAC…, mentira; ustedes iban a la cola, 
cuando la PAC era la de siempre, que no había los problemas 
técnicos y burocráticos que había antes.

Y claro que hablamos de la Agenda 2030 y del Pacto verde 
europeo, porque el Pacto verde europeo y la agenda verde 
europea son las que ponen tanta burocracia los agriculto-
res, tanta burocracia. Fíjense ustedes si hablamos tanto de 
la agenda verde europea porque nos preocupa sobre todo el 
agua, porque esa agenda apoya el romper embalses, presas 
y está en contra de los trasvases, (veus) cosa que ustedes 
vienen aquí a defender… Oye, si se ríe es porque, a lo mejor, 
no se ha leído lo que dice la agenda verde europea, pero 
usted vaya a una manifestación, hable con un agricultor y, a 
lo mejor, no se ríe tanto. Yo entiendo que usted no tiene que 
comer de la agricultura y le dé risa, a mí no me da risa que una 
persona no pueda llegar a final de mes porque usted tiene 
a bien votar una agenda que atenta directamente contra la 
agricultura. Pero, en fin.

Señor conseller, ya me he quedado poco tiempo y voy a 
ser muy rápido. El Grupo Parlamentario Vox sabemos que 
la nueva PAC 2023-2027 es una PAC que tanto los sindi-
catos mayoritarios agrarios como los propios agriculto-
res denuncian que es una PAC complicada, una PAC que 
los ecoregímenes sobrepasan todo el sentido común. 

Fíjese usted, como antes decía de los ecoregímenes, que 
el 25 % de la ayuda PAC tiene que ir destinada a políti-
cas medioambientales. ¿Políticas medioambientales? Es 
decir, le quitamos el 25 % a ayuda PAC a los agricultores. 
¿No tienen bastante con todos los chiringuitos que tienen 
montados en Europa y en el gobierno central que, encima, 
les quitamos el 25 % a los agricultores? Ustedes no tienen 
vergüenza de venir aquí a exigir al conseller el qué, ¿el qué?, 
¿el qué? En fin.

Pero no solamente eso, sino que también el cuaderno digi-
tal, la implantación del cuaderno digital. Como dice el señor 
conseller, hay que entender el campo valenciano. La gente 
que son agricultores la mayoría son gente mayor, gente 
mayor que no sabe, por desgracia –porque han vivido en 
otras circunstancias, en otra época–, tanto como sabemos 
nosotros de tecnología; gente que no sabe cómo hay que 
entrar en el móvil o en un ordenador y nosotros, en vez de 
ponérselo fácil, les estamos poniendo trabas. En fin.

Nosotros sabemos, señor Aguirre, que usted ha estado en 
Bruselas, como hemos dicho, y no solamente para enviar 
cartitas, sino para trabajar, porque esta conselleria trabaja; 
otros se van de fiesta, de bailes o pagan aquí 35.000 euros 
para cambio climático o fiesta, usted va a trabajar. Y usted lo 
que ha pedido, junto a los otros consejeros de Vox que han 
ido también al Parlamento Europeo a exigir que esa PAC 
reconozca el minifundismo valenciano, porque parece ser 
que aquí hablan y no conocen el campo valenciano.

Claro que para nosotros es un condicionante tener que 
cumplimentar tantas solicitudes y otras comunidades autó-
nomas no, claro que es un condicionante, y más después de 
cómo han dejado ustedes la consejería.

Gracias .

El senyor president:

Gracias, señor Muñoz.

Ahora, el turno del Partido Popular. Señor Alós, adelante.

El senyor Alós Valls:

Senyor conseller .

President de la comissió.

Secretari .

Membres de la taula.

Diputats .

Molt bona vesprada ja.

Primer que tot voldria agrair al senyor conseller la seua 
presència avui ací i també, en particular, doncs, a vosté i a 
la seua conselleria el treball que està fent a favor del camp 
valencià i a favor del sector primari en general.
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L’agricultura ha sigut un sector abandonat a la seua sort, tant pel 
govern de Pedro Sánchez com pel govern del Botànic. Un sector 
que, especialment, s’ha vist maltractat en l’última negociació 
de la PAC i, justificadament, ha esclatat i ha eixit al carrer. Per 
això també, aprofitar i mostrar tot el recolzament del govern de 
Carlos Mazón a les justes reivindicacions del camp valencià.

La nova PAC, negociada per un govern socialista que compta 
amb el suport de Compromís, resulta extremadament complexa 
per al llaurador. Cada vegada se fiquen més i més condicionants, 
més i més burocràcia que la complica al nostre llaurador, majori-
tàriament minifundista i, en molts casos, ja amb certa edat.

La pèssima negociació de la PAC portada a terme pel govern 
no sols ha disminuït els imports de les ajudes rebudes per al 
camp valencià, no sols ha augmentat la complexitat per a sol-
licitar-la, sinó que, a més, està ficant en joc la sobirania alimen-
tària del mercat europeu, donant facilitats a l’entrada de 
productes de tercers països, sense exigir els mateixos estàn-
dards que als productors europeus, que als productors valen-
cians. I la recent presidència de Pedro Sánchez a la Unió 
Europea, en el segon semestre de 2023, no ha servit per a 
millorar res. La preocupació estava a Brussel·les, sí, i era molt 
gran, però a blanquejar un fugat de la justícia. Ni el camp valen-
cià ni el camp espanyol han vist cap esforç per millorar la situa-
ció durant este període de presidència de la Unió Europea.

Ens trobem amb uns nivells de control i burocràcia admi-
nistrativa asfixiants per als nostres menuts llauradors que 
estan ficant en risc la supervivència del camp espanyol i el 
camp valencià. És per culpa d’esta complexitat afegida, per 
la qual, des de l’entrada en vigor de la nova PAC, nombroses 
sol·licituds d’ajudes han sigut errònies i han suposat un gran 
esforç que s’ha hagut de solucionar per part de tots, amb el 
conseqüent retard en les resolucions de les mateixes. I esta 
és una de les causes a eixa disminució puntual d’ingressos a la 
qual fan referència en la pregunta.

Però també, com ja s’ha dit, la nova PAC, amb la seua major 
complexitat i dificultats per a justificar, ha entrat en vigor un 
mes més tard. I, si tenim en compte eixe retard d’un mes i ho 
comparem amb el mes següent, l’import pagat és un 60 % més.

Senyors de Compromís, deixen de buscar culpables on no n’hi 
ha. Senyors de Compromís, és l’herència rebuda de la seua 
conselleria la que ha deixat el camp valencià en contra de 
les cordes. Senyores de Compromís, tinguen clar que és l’he-
rència rebuda per la seua conselleria la que ha fet que cada 
vegada més llauradors abandonen el nostre camp, que cada 
vegada més cooperatives i comerços tanquen les portes. 
Senyors de Compromís, no busquen culpables en la conselle-
ria del senyor Aguirre i facen autocrítica i reconeguen que, 
amb la seua política, exercida durant els últims huit anys, són 
culpables o, almenys, coculpables de la situació crítica en què 
se troba el camp valencià en l’actualitat.

El senyor president:

Gracias, señor Alós.

Ahora es el turno para el consejero.

Gracias .

El senyor conseller d’Agricultura, Ramaderia i Pesca:

Muchas gracias .

Gracias a todos por sus intervenciones .

Verdaderamente, a lo largo de mi anterior etapa como dipu-
tado, cuando me hablaban de…, me tachaban de racista, 
xenófobo, machista y no sé qué más cosas cuando no tenían 
argumentos para justificar cualquiera de las iniciativas que 
planteábamos. Ahora, ese discurso parece que lo han olvi-
dado y se dedican a hablar de otros temas que tampoco tienen 
mucho que ver. Pero, bueno, vamos a ir a cosas concretas.

Yo creo que a todo lo que me comentaba, señora Espinosa, en la 
contestación a la comparecencia, le he contestado en la compa-
recencia. Yo le recomiendo que escuche la comparecencia y 
podrá resolver yo creo que todas sus dudas. De lo que me ha 
indicado en su intervención, yo creo que estaba todo previsto.

Luego, decirles que la complicidad no tiene nada que ver la 
de esta PAC con la de la anterior, pero yo también lo he expli-
cado en la comparecencia. Yo creo que…, no sé, que no es así.

Hablan del cuaderno digital . El cuaderno digital yo pienso 
que no se debería aplicar y, desde luego, lo que no debe-
ría hacerse es tratar de ser quijotes en eso. El ministro dijo 
el otro día que no lo iba a exigir, vamos a ver qué le dicen en 
Europa. Pero, bueno, yo me alegro. Cuando asumen tesis que 
proponemos nosotros, aciertan; pero no me fío mucho de lo 
que vaya a hacer el ministro.

Y yo creo que hay que ser justos, realmente, y comparar 
con lo que toca y dejarse de demagogias. Nosotros hemos 
pagado, en el tiempo que tocaba, en el mismo tiempo, un 
61 % más de lo que se cobró el año pasado. Y de verdad que, 
si piensa que lo único que ha cambiado este año es el color 
del gobierno, es que conoce muy poco de la PAC, de la PAC 
esta de la que estamos hablando.

Y a mí me gustaría, señora Besalduch, decirle que en el año 
2015 ustedes entraron en el gobierno en junio, ¿y sabe 
cuánto pagaron de anticipo? En el año 2015 no se pagó anti-
cipo y era el inicio de la PAC anterior. Pero de eso se ve que 
no se acuerdan .

En fin, nada más que decir.

El senyor president:

¿Alguien se ha sentido contradicho en sus…? (Veus) ¿Sí? Vale, 
pues… Espere.

Señora Espinosa, adelante.

La senyora Espinosa Giménez:

Gràcies .

Sí, a vore, abans, com sembla que ara el problema el té 
Compromís i que només som nosaltres els que veiem els 
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problemes, pel que he sentit dir en esta part de la bancada 
o de la comissió, jo els he de dir una cosa i és que no només 
Compromís està dient que les ajudes de la PAC no estan 
arribant a la butxaca dels llauradors i que només el 16 % de 
la PAC s’ha substanciat; és que també ho diu AVA-Asaja i 
altres organitzacions agràries que no són precisament molt 
aliades, diguem, ideològicament, de Compromís. O siga 
que no som els únics. Aixina que..., que, quan parlen i quan 
diuen les coses, a lo millor el que haurien de fer és revisar un 
poquet abans, perquè no som els únics.

El que sí que ens interessa a nosaltres és que eixes ajudes arri-
ben i que les excuses comencen a ser unes altres. Eh..., han 
de posar-se a treballar i, també, els vaig a dir una cosa: des de 
Compromís considerem que la PAC, com he dit abans, podria 
estar plantejada d’una altra manera, que, efectivament, tinga en 
consideració la idiosincràsia del camp valencià, de la nostra..., 
del..., el nostre «entendiment» i de la història, i que..., com histò-
ricament s’ha desenvolupat esta faena en el camp valencià.

Però és que jo vaig..., vaig a recordar una cosa, perquè ara estan 
dient que tots els mals venen d’Europa, quan resulta que el 
Partit Popular i Vox va votar a favor de la PAC esta que estem 
parlant i que ara vostés tenen que anar desgranant i tenen que 
anar aplicant... O siga que..., què m’esteu contant?, sincera-
ment. O sea... És que és increïble! És increïble i sembla que la 
PAC no l’hajau..., no l’hajau... (Veus) Nosaltres, no; nosaltres, no, 
nosaltres no votàvem a favor d’eixa PAC... (Remors) Un dia..., un 
dia m’ho expliques, un dia m’ho expliques.

Eh..., i en realitat ja queda molt poca cosa més a dir, 
perquè..., a los hechos me remito... Entonces, anirem dema-
nant totes les compareixences que facen falta, perquè eixa 
és una altra, dona la sensació que vostés tenen algun «tipu» 
d’inconvenient en tindre que vindre ací a treballar i a donar 
explicacions i a debatre cada una de les qüestions que estan 
afectant al nostre camp, i per això...

 
El senyor president:

Un momentito, un momentito, señora Espinosa.

Las comparecencias las hemos dirimido en la mesa, hicimos 
una comisión de PNL, y la siguiente comisión hemos cogido 
las comparecencias, las que estaban solicitadas...

 
La senyora Espinosa Giménez:

Sí, sí, però jo, la sensació que me dona, perquè és la segona 
compareixença que jo vinc a estes Corts a..., a... parlar en els 
membres del govern...

 
El senyor president:

Bueno, la anterior fue de PNL...

 
La senyora Espinosa Giménez:

...i..., i dona la sensació de que sempre volen agarrar els punts 
de l’ordre del dia, acumular-los i fer una cosa lleugereta i rapi-
deta per tindre que solventar els problemes prompte.

El senyor president:

Pero yo, esto... Yo no sé porque lo... Yo no lo entiendo, esto.

 
La senyora Espinosa Giménez:

Bueno, pues, la setmana passada ja me va passar, este matí he 
entrat i . . .

 
El senyor president:

La organización ha sido completamente...

 
La senyora Espinosa Giménez:

...tinc una orella que me permet sentir... (Veus)

 
El senyor Fullana Martínez:

Per què el president talla a Compromís en les seves interven-
cions sempre?

 
El senyor president:

¿El qué?

 
El senyor Fullana Martínez:

Que per què el president talla a Compromís en les...

 
El senyor president:

No, porque se refería a la organización... (Veus) Se refería a la 
organización de la..., de la..., de las comparecencias, (veus) y 
nosotros lo que hemos hecho ha sido...

 
La senyora Espinosa Giménez:

Bueno, pues, ja acabe, me queden trenta segons...

 
El senyor president:

...una comisión de PNL..., y otra...

 
La senyora Espinosa Giménez:

...ja acabe, no vos preocupeu...

 
El senyor president:

...comisión de comparecencias.
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La senyora Espinosa Giménez:

Jo he..., hem vingut ací a demanar que la conselleria treba-
lle, agilitze els tràmits perquè està el camp valencià patint 
una situació molt complexa, i no és de recibo, no és de recibo 
que no tinguen eixes ajudes conforme han tingut en anys 
passat . . ., en anys passats .

Moltes gràcies .

 
El senyor president:

Gracias, señora Espinosa.

Señora Besalduch.

 
La senyora Besalduch Besalduch:

Sí, gràcies, president, i..., bueno, per a fer una consideració 
un poc general, perquè jo ja porto una temporada llarga en 
estes Corts i la veritat és que trobe molt a faltar la rigorositat 
en els que..., en el que els diputats i diputades debatíem i, a 
l’hora de donar dades, ¿no?... Érem molt rigorosos, teníem 
debats polítics interessants, però mai, mai, mai mos inventà-
vem dades. I..., i..., estic parlant..., no estic parlant del conse-
ller, ¿eh?, estic parlant en general dels companys i, per tant, 
davant de discursos en dades inventades, és molt complicat 
poder fer política i menos ajudar als agricultors i ramaders de 
la nostra comunitat.

Conseller, jo és que, insistixo, ja li ho ha dit la companya de 
Compromís, és que s’ha pagat el 16 % de la PAC, el 16 %. 
Hasta el dia 26 de novembre la conselleria només havia sol-
licitat 30 milions. Mira, en el mateix període, en l’any 2022, 
se va pagar el doble de milions a fecha 26 de novembre, a 
fecha 30 de novembre, 42,8 milions... Més del doble... Puc 
arribar a compartir que és una nova PAC i que els inicis són 
més complicats, conseller, ¿però quines mesures va a pren-
dre la conselleria per a que se..., perquè es paguen lo més 
ràpid possible? Per què la conselleria només ha demanat 
l’anticipo de 30 milions? Per què, senyor conseller?

No pot ser que sempre la culpa de tots els mals la tinguen 
els demés, no pot ser, senyor conseller i, ademés, jo crec que 
vosté antes ha dit una cosa, i l’ha dita, pues, vull pensar que 
perquè la creu aixina, però només per a aclarir-li-ho, és que 
en el seu govern, en el govern del que vosté forma part, n’hi 
ha una direcció general de ports..., perquè la conselleria d’in-
fraestructures té competències en matèria de ports, que, per 
cert, va ser una de les concessions de quan el senyor Aznar 
parlava en la intimitat català en el senyor Pujol i, evident-
ment, jo no sé si des de la seua conselleria s’han reunit en la 
Direcció General de Ports per a parlar de les importacions de 
cítrics o..., o tal, perquè, clar, només envien cartes al Govern 
d’Espanya, com si tots els mals vindrien d’allí, quan el Govern 
d’Espanya ha ficat a disposició de la conselleria les quanties 
corresponent als anticipos, però els agricultors valencians i 
els ramaders no han pogut cobrar la PAC.

¿Quines mesures, conseller, pensa ficar en marxa la conse-
lleria per a que açò no torne a passar i per a pagar lo més 
prompte possible? 

El senyor president:

Gracias, señora Besalduch. Y ya terminamos con el turno del 
conseller .

Gracias .

 
El conseller d’Agricultura, Ramaderia i Pesca:

Muy bien, bueno, quiero decirle, por lo que decía de las orga-
nizaciones agrarias, me consta que La Unió sacó una nota de 
prensa al respecto, pero ni AVA, ni COAG, ni UPA, ni Jóvenes 
Agricultores han..., han sacado nota de prensa al respecto.

En cuanto a las comparecencias, yo..., creo que no se puede 
quejar. Nos ha..., me han «llamao», y yo he venido, eh..., y las tres 
juntas, para estar más rato con ustedes y poder hablar de los 
temas que ustedes nos proponen. Me parece que queda una, 
que también se puede dilucidar en pleno o en otra comisión o 
como consideren conveniente. Y si no se han pedido antes las 
comparecencias, pues, es sencillamente porque no había activi-
dad parlamentaria en el mes de enero, si no recuerdo mal, y en 
el momento en que..., en que nos hemos puesto..., se ha fijado la 
fecha, se han encajado agendas, y aquí estamos. En fin...

Insisto, yo creo que..., que... –¿dónde está?–, yo, por lo que 
dice de..., de los pagos, creo que tienen que aprender a 
calcular... Un 16 %, dice... Tengan en cuenta que ustedes, en 
su primer año, pagaron cero, o sea, no pagaron, no pagaron 
anticipo. Nosotros hemos tomado medidas, me dice que si 
vamos a tomar medidas: hemos tomado medidas y por eso 
hemos pagado más y más rápido de lo que pagaron ustedes.

La verdad, he tenido la oportunidad de..., con este tema de 
la PAC, de hablar con muchos funcionarios que gestionan 
ayudas, con muchos técnicos de entidades colaboradoras, 
que las tramitan, de diferentes organizaciones, y con muchos 
agricultores que las solicitan, y todos ellos coinciden en la 
misma interpretación: no hay quien entienda y domine esta 
PAC. Sin embargo, ahora resulta que tenemos entre nues-
tros diputados, por lo que veo, de Compromís y del PSPV, 
auténticos expertos en la normativa, auténticos profesiona-
les que dominan los plazos, los mecanismos de gestión y que 
hasta saben al céntimo la cuantía de las ayudas. La verdad 
es que, oigan, es una maravilla, por fin hemos encontrado a 
los mesías de la PAC, qué bien les va a venir este año, a sus 
conocimientos, a los tramitadores de la solicitud única.

La lástima es que no estuvieran ustedes el año pasado en el 
Consell, entre marzo y mayo, periodo de presentación de las 
solicitudes, porque, sin duda, no habríamos tenido tres de 
cada cuatro expedientes con errores... O..., ¿o sí que estaban?

Gracias .

 
El senyor president:

Muy bien, pues, con esto, terminamos. Muchas gracias a todos.

Se . . . És closa la sessió, ¿no?, ¿se dice así? 

(S’alça la reunió a les 13 hores i 10 minuts)


